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REPRODUCTIVE QUALITIES OF COWS 
WITH THE APPLICATION 

OF BIOLOGICAL PREPARATIONS

Abstract. The pharmaceutical market offers a wide range of various products, many of which are of chemical 
origin, the bioavailability of which is low. Besides, previously proposed drugs impact only on certain factors of non­
specific resistance, which does not fully ensure the activation of the body's immune system. With secondary 
immunodeficiencies, potentially pathogenic and pathogenic microorganisms play a significant role in the 
development of the disease, therefore, antibacterial preparations that can have an immunosuppressive effect are used 
in the treatment of animals. It is most advisable to prescribe to animals immunostimulants made from natural raw 
materials with antibacterial drugs. In the combined use, a double hit is applied to the pathogen: the antibacterial drug 
inhibits the functional activity of the pathogen, increasing its sensitivity to phagocytosis, and the immunostimulant 
activates the phagocyte, increasing its ability to neutralize the pathogen.

A production method for the prevention of postpartum diseases and the realization of the bioresource potential 
of the reproductive qualities of black-and-white cattle by enhancing the nonspecific resistance of the organism of 
pregnant cows with a biological product of the Prevention series is proposed. The analysis of the leukocyte blood 
profile of pregnant and newly-calved cows is carried out. It was established that the use of biological products in 
critical periods of pregnancy of cows in the 1st and 2nd experimental groups reduced the occurrence of obstetric and 
gynecological diseases in the postpartum period, and also increased the reproductive qualities of cows. Moreover, the 
most pronounced corresponding effect was obtained in the 2nd experimental group, where the Prevention series drug 
was used. The production method for activating cellular factors of nonspecific protection and stress resistance of the 
organism of black-and-white cattle through the use of a biological product of the Prevention series is proposed. 
Against the background of intramuscular administration of biological products in the 1st and 2nd experimental 
groups, physiological leukocytosis, moderate neutropenia with a shift of the nucleus to the right, lymphocytosis and 
eosinophilia were established, with a more pronounced respective effect of the Prevention series preparation.

Key words: cows, pregnancy, biological preparations, nonspecific resistance, hematological profile.

In tro d u c tio n . In maintaining the optimal level o f  dairy cattle husbandry, the correct organization o f 
the herd reproduction is essential. There is a set o f  organizational and veterinary measures, including 
young stock breeding, keeping and operating o f cows in compliance with hygienic norms and regulations, 
making balanced feeding diets, introducing young animals into the herd, organizing artificial insem i­
nation, skilled veterinarian work, etc. [1,2].

Reproductive qualities and productivity o f  cows are the main links in cattle breeding. However, these 
qualities are not realized enough in cows, and cattle breeding is faced with the task o f  improving them. 
According to several researchers, generally, in the country, the ca lf yield from 100 cows is in the range 
from 70 to 80 animals, and the service period reaches 100-140 days. A significant effect on the num ber o f
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produced offspring is caused by abortions and stillbirths - 2-7%. The duration o f  the operation o f  cows 
reaches 3-4 lactations. The causes o f these problems can be poor feeding o f  animals depending on their 
physiological state in terms o f  nutrients, vitamins and minerals, poor-quality veterinary services and 
violation o f  hygienic conditions o f  maintenance, illiterate operation o f  animals, faults in organizing 
artificial insemination and the technology for growing the herd, and many others [3,4,5].

The main way to increase dairy production is to increase the num ber o f  cows and enhance their 
productivity. To systematically provide the market with animal products, there is a need to intensify herd 
reproduction, for this it is necessary to solve the problem  o f  infertility, to improve the breeding stock 
reproduction and increase the safety o f  calves. The reproductive function o f cows is directly dependent on 
the course o f  childbirth and the postpartum period, which is emphasized in the works o f  recent years by 
many scientists [6].

High productive qualities o f  cows are one o f  the main reasons for the occurrence o f  dryness. In turn, 
infertility hurts the profitability o f  animal husbandry: cows have reduced milk yields, lack o f  calves, and 
therefore, these animals have to  be culled even at a young age, since treatment, maintenance and repeated 
unsuccessful insemination bring only production losses. Difficulties arise in increasing the livestock o f 
highly productive livestock since such livestock is more prone to metabolic disturbances and a decrease in 
reproductive qualities. In the fight against this problem, special prophylactic and therapeutic methods 
should be used, certain veterinary-hygienic conditions o f  maintenance and operation, as well as animal 
feeding standards, must be observed. [7,8].

Nonspecific resistance is im portant in maintaining animal health. It is the first actual barrier when a 
pathogenic agent enters the body, and it is the state o f  this factor that determines the health and well-being 
o f  the herd. Adverse effects on the animal organism are reflected in the hematological profile, the 
indicators o f  which show the state o f nonspecific resistance o f  the organism. Blood examinations allow 
analyzing the subtle mechanisms o f  regulation o f  physiological processes in the animal's body [9].

At the present stage o f  the cattle breeding development, the problem o f  preventing adverse effects on 
the body by factors causing a decrease in the reproductive and productive qualities o f  animals is o f 
particular importance. One o f  the ways to prevent the negative im pact o f  stress factors is the 
immunostimulation o f  the body with biological preparations [2].

T he aim  of th is  w o rk  is to investigate the reproductive qualities o f  cows on the background o f 
activation o f  nonspecific protective factors o f  the body with new generation biological preparations.

M ate ria l and  m ethods. The m ethodology o f  the work comprises the use o f  a biological product o f 
the Prevention series in the group o f down-calving and newly-calved cows to prevent the occurrence o f 
postpartum complications and improve their reproductive qualities. The scientific and economic 
experiment was carried out based on the dairy farm o f  Smak-Agro LLP, M ariinsko-Posadsky district o f  
the Chuvash Republic. The material obtained during the scientific experiment was processed under the 
conditions o f  the Chuvash State Veterinary Laboratory, o f  the State Veterinary Service o f  the Chuvash 
Republic and in the laboratory o f  clinical and hematological studies o f  the Chuvash State Agricultural 
Academy. In the scientific and economic experiment, three groups o f  cows o f  the dry period o f  10 animals 
each were formed, observing the principle o f analogs and taking into account the physiological state, 
productivity and live weight.

The conditions for keeping and feeding cows o f  all groups were the same.
To activate the nonspecific resistance o f the organism in pregnant cows, to prevent diseases o f  the 

postpartum period and to realize the bioresource potential o f  the reproductive qualities o f  black-and-white 
cattle, a new generation biological preparation was used, developed by scientists o f  the Chuvash State 
Agricultural Academy (V.G. Semenov et al.). In the 1st experimental group, 60 days before the expected 
calving, the cows were injected intramuscularly with ASD-F2 with eleovitis in a ratio o f  1: 9, in the 2nd 
experimental group, the developed preparation was used at a dose o f  10 ml three times with an interval o f 
10 days in the last decades o f  pregnancy, and in the control, these preparations were not injected into 
animals.

Results. The main indicators o f  the air basin, both in the cowshed and in the maternity ward, were 
within the zoohygienic standards: T, °C - 9.9±0.24 and 14.9±0.41; R,%  - 71.3±1.11 and 70.0±0.67; v, m/s
- 0.29±0.07 and 0.21±0.07; microbial content, thousand/m 3 - 41.6±1.47 and 29.3±1.13; concentration o f 
N H 3, m g/m3 - 14.1±0.60 and 7.9±0.33; the level o f  H 2S, m g/m 3 - 8.3±0.27 and 3.7±0.21; the amount o f 
CO2,% - 0.17±0.01 and 0.15±0.01; solid aerosol content, m g/m 3 - 5.1±0.21 and 2.7±0.17 (table 1).
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Table 1 -  Indices of the air basin in the animal premises

Indicators
Premises

cowshed maternity ward
Temperature, оС 9.9 ± 0.24 14.9 ± 0.41
Relative humidity, % 71.3 ± 1.11 70.0 ± 0.67
Air velocity, m/s 0.29 ± 0.07 0.21 ±0.07
Light factor 1: 15 1 : 14
Coefficient of natural illumination, % 0.71 ± 0.03 0.86 ± 0.05
The concentration of air pollutants:
NH3, mg/m3 14.1 ± 0.60 7.9 ± 0.33
H2S, mg/m3 8.3 ± 0.27 3.7 ± 0.21
СО2, % 0.17 ± 0.01 0.15± 0.01
Bacterial contamination, thousand/m3 41.6 ± 1.47 29.3 ± 1.13
Dust content, mg/m3 5.1 ± 0.21 2.7 ± 0.17

The natural illumination in the indicated premises for cows with geometric standardization (light 
factor) was 1:15 and 1:14, and with lighting standardization (coefficient o f natural illumination) it was 
0.71±0.03 and 0.86±0.05%, respectively.

It was established that intramuscular administration to the cows o f  the 1st experimental group o f 
ASD-F2 with eleovitis in a ratio o f  1:9 60 days before the expected calving, and the animals o f  the 2nd 
experimental group - the Prevention series drugs developed by us three times with an interval o f  10 days 
in the last decades o f  dry period at a dose o f  10 ml had no im pact on the parameters o f  the physiological 
state o f  animals. The indicators were within normal limits and the difference compared with the control 
group was insignificant (P>0.05) (table 2).

Table 2 -  Physiological indicators of cows

Group of animals
The observation period, days Body Pulse rate, Respiratory rate,

Before calving After calving temperature, оС fluctuations/min breaths/min

35 -  30 38.1±0.14 76±1.20 21±0.62
Control 15 -  10 38.1±0.10 77±0.82 22±0.55

10 -  5 38.0±0.10 77±0.93 22±0.28
3 -  5 38.2±0.08 76±1.03 22±0.32

35 -  30 
15 -  10 
10 -  5

38.1±0.20 75±1.78 21±0.68
1 experimental* 38.0±0.10

38.2±0.09
76±1.12
76±0.93

22±0.51
22±0.26

3 -  5 38.2±0.11 76±1.82 22±0.58
35 -  30 38.3±0.02 76±0.93 21±1.20

2 experimental** 15 -  10 
10 -  5

38.1±0.12
38.2±0.09

77±0.65
77±0.26

22±0.72
22±0.03

3 -  5 38.1±0.93 76±0.72 22±0.24
* The injection period of ASD-F2 with eleovitis in a ratio of 1:9 - 60 days before calving;
** The injection period of the Prevention series drug: 45-40 days, 25-20 days and 15-10 days before calving.

The body temperature o f  the experimental cows corresponded to physiological norms: in the control 
group - 38.0±0.10 - 38.2±0.08 °C, in the 1st experimental group - 38.0±0.10 - 38.2±0.11 and in the 
2nd experimental group - 38.1±0.12 - 38.3±0.02 °C.

A slight increase in the pulse rate in cows by the end o f  the dry period compared with previous 
studies was noted: in the control group - up to 77±1.82 fluctuations/min, in the first experimental group - 
up to 76±1.12 and in the second experimental group - up to 77±0.65 fluctuations/min. 3-5 days after 
calving, the pulse rate in animals o f the experimental groups also did not undergo significant changes, and 
only a slight decrease was detected in the control group (76±1.03 fluctuations/min) and the 2nd 
experimental group (76±0.72 fluctuations/min), but in cows o f  the 1st experimental group, it did not 
change (76±1.82 fluctuations/min).

Respiratory rate indices in cows o f  the experimental groups were also within physiological norms, 
and they had a small range o f fluctuations: in the control - from 21±0.62 to 22±0.55 breaths/min, in the
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1st experimental group - from 21±0.68 to 22±0.58 breaths/min and in the 2nd experimental group - from 
21±1.20 to 22±0.72 breaths/min.

The results o f  clinical and physiological studies o f  experimental animals indicate that the biological 
preparations tested by us did not affect their body temperature, pulse rate, and respiratory movements.

It was found that intramuscular administration o f  biological products in the 1st and 2nd experimental 
groups helped to reduce the risk o f  postpartum complications and shortened the recovery time o f the 
reproductive tract o f  cows, which contributed to their earlier and fruitful insemination (table 3).

Table 3 -  Incidence and reproduction rate in cows

Indicator
Group of animals

Control 1 experimental 2 experimental

Number of cows
The time of the expulsion of the placenta, h
retention of placenta
Subinvolution of uterus
Endometritis
Mastitis
First onset of estrus, days 
Insemination index
Time from calving to fertilization, days 
Fertilized cows:

at 1st insemination 
at 2nd insemination 
at 3rd insemination

10
12.6±1.02

4
3
2
2

43.2±1.64
2.6±0.26
89.2±3.02

2
2
6

10
7.2±0.42*

1
1

34.6±0.93*
1.8±0.24*

64.6±1.62**

4
3
3

10
5.8±0.66*

28.8±0.56*
1.4±0.36**

57.8±1.50**

6
4

* P<0.05; ** P<0.01.

The analysis o f  the data obtained indicates that the use o f biological preparations at different times in 
the 1st and 2nd experimental groups reduced the occurrence o f  obstetric and gynecological diseases in the 
postpartum period, and also increased the reproductive quality o f  cows. M oreover, the best effect was 
obtained in the 2nd experimental group, where the Prevention series drug was used.

The leukocyte blood profile o f cows o f  the control and experimental groups before and after calving 
is presented in table 4.

Table 4 -  Leukocyte blood profile of cows

Group

The observation 
period, days

Cow blood leukogram

Granulocytes, % Agranulocytes, %

Basophils Eosinophils
Neutrophils

Lymphocytes MonocytesBefore
calving

After
calving Band Segmented

Control
35 -  30 
15 -  10 
10 -  5

3 -  5

1.3±0.22
1.3±0.31
1.2±0.20
1.4±0.17

5.1±0.12
5.7±0.08
4.7±0.12
4.7±0.43
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58.3±0.76
58.5±0.44
58.6±1.76

59.2±0.43*

5.1±0.34
4.6±0.53
4.7±0.79
4.7±0.68

2
experimental

35 -  30 
15 -  10 
10 -  5

3 -  5

1.1±0.10
0.8±0.30
0.4±0.40
0.5±0.18

5.4±0.22
6.7±0.60
5.9±0.12
5.5±0.82
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3.0±0.28
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* Р<0.05; ** Р<0.01.
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The analysis o f  the leukocyte formula showed that a change in the num ber o f  basophils in the blood 
o f  animals from the control and experimental groups, regardless o f  the observation period before and after 
calving, was statistically unreliable. The indicated granulocytes in the blood o f  down-calving and newly- 
calved cows varied in a small range: in the control - from 1.2±0.20 to 1.4±0.17%, in the 1st experimental 
group - from 0.7±0.31 to 1.1±0.33% and in the 2nd experimental group - from 0.4±0.40 to 1.1±0.10%.

I f  the content o f  eosinophils in the blood o f experimental cows o f  the control, 1st and 
2nd experimental groups increased in the last period o f  pregnancy during 35-30 - 15-10 days before 
calving from 5.1±0.12 to 5.8±0.08 %, from 5.4±0.24 to 6.2±0.24% and from 5.4±0.22 to 6.7±0.60%, then 
10-5 days before calving, there was a decrease in these granulocytes up to 4.7±0.12%, 5.2±0.66%, and 
5.9±0.12%, respectively. I f  the content o f  eosinophils in the blood remained unchanged in newly-calved 
cows o f  the control group (4.7±0.43%), then in the 1st experimental group it increased (5.7±0.70%), and 
in the 2nd, vice versa - decreased (5.5±0.82%). The num ber o f  eosinophils in the blood o f  animals o f  the 
1st and 2nd experimental groups was higher in comparison with the control 35-30 days before calving by 
0.3 and 0.3%, 15-10 days before calving - by 0.7 and 1.0%, 10-5 days before calving - by 0.5 and 1.2% 
and 3-5 days after calving - by 1.0 and 0.8%, however, these changes were statistically unreliable.

Taking into account that eosinophils are a stress testing factor, a decrease in their content in the blood 
10-5 days before calving and 3-5 days after calving indicates that the animals experienced stress, that is, 
calving is a stress factor. However, taking into account that the num ber o f  these formed elements was 
greater in the blood o f  animals o f the experimental groups, it can be assumed that the bio preparations 
used had an insignificant, but anti-stress effect.

It was found that the content o f  band neutrophils in the blood o f cows o f  the control, 1st, and 
2nd experimental groups consistently decreased by calving, namely, in the period from 35-30 to 10-5 days 
before calving from 4.2±0.15 to 3.9±0.47%, from 23.5±0.46 to 2.9±0.08%  and from 3.4±0.18 to 
3.0±0.28%, respectively. 3-5 days after calving in animals o f  the control and 2nd experimental groups, the 
data o f  this indicator increased to 4.0±0.30 and 3.1±0.26%, respectively, while in the 1st experimental 
group unchanged - 2.9±0.32%. It should be noted that the content o f  band neutrophils in the blood o f  cows 
o f  the 1st and 2nd experimental groups was lower than in the control: 35-30 days before calving - by 
0.7 and 0.8%, for 15-10 days before calving - by 1.6 and 1.9%, 10-5 days before calving - by 1.0 and 
0.9% and on 3-5 days after calving - by 1.1 (P<0.05) and 0.9% (P<0.05), respectively.

The dynamics o f segmented neutrophils in the blood o f  experimental cows before and after calving 
gave no specific pattern. However, it should be mentioned that i f  the num ber o f  these forms o f  neutrophils 
in the blood o f cows o f  the 1st and 2nd experimental groups before calving turned out to be higher than in 
the control: 30-25 days before calving by 0.4 and 1.0%, 15 -10 days before calving - by 0.1 and 0.3%, 
10-5 days before calving - by 1.0 and 0.3%, then 3-5 days after calving, on the contrary, lower by 0.6 and 
0.3% (P>0.05), respectively.

Considering that neutrophils have pronounced phagocytosis, the established qualitative changes in the 
stages o f  their development indicate the activation o f  the cell link o f nonspecific resistance o f  the body 
under the influence o f  approved biological products.

It was found that i f  the content o f  lymphocytes in the blood o f  cows o f the control group varied in the 
observation time before and after calving from 56.9±1.02 to 59.1±0.60%, then in the 1st and 
2nd experimental groups it is consistently increased from the beginning o f  the experiment to its end from 
58.3±0.76 to 59.2±0.43% and from 58.2±0.53 to 59.8±1.08%. M oreover, the num ber o f  lymphocytes in 
the blood o f  animals o f  the 1st and 2nd experimental groups for the entire research period was higher than 
in the control: 35-30 days before calving - by 0.5 and 0.4%, 15-10 days before calving - by 1.6 and 1.5%, 
10-5 days before calving - by 0.6 and 0.9% and 3-5 days after calving - by 0.1 and 0.7% respectively 
(P< 0.05).

The obtained data allow us to conclude that the used biological preparations activated the production 
o f  lymphocytes by the hematopoietic organs. A more pronounced immunostimulating effect was exerted 
by the Prevention series biological products.

The num ber o f  monocytes in the blood o f  cows o f  the 1st experimental group was higher compared to 
control data for 35-30 days before calving - by 0.1%, 15-10 days before calving - by 0.2% and 3-5 days 
after calving - by 0.5% (P>0.05). Animals o f  the 2nd experimental group also exceeded the control peers 
in term s o f  blood monocytes at certain periods o f  observation: 35-30 days before calving - by 0.3%, 
15-10 days before calving - by 0.3%, 10 -5 days before calving - by 0.4% and 3-5 days after calving - by
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0.3%. However, the established changes were unreliable, that is, the biological preparations used did not 
affect the production o f  these blood cells.

C onclusion. Activation o f  the nonspecific resistance o f  the organism o f pregnant cows by the 
Prevention series biological preparations prevents the occurrence o f  postpartum diseases, thereby 
improving the reproductive qualities o f  black-and-white cattle. Intramuscular administration o f  the 
Prevention series biological drugs to cows 35-30 days, 15-10 and 10-5 days before calving activates 
cellular factors o f  nonspecific protection and stress resistance o f  the body, as evidenced by our 
physiological leukocytosis, moderate neutropenia with a right nuclear shift, lymphocytosis, and 
eosinophilia.
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БИОПРЕПАРАТТАРДЫ КОЛДАНГАННАН КЕЙТНГТ 
СИЫРЛАРДЫН, РЕПРОДУКЦИЯЛЬЩ  (Т 0Л  АЛУ) САПАСЫ

Аннотация. Ipi кара малшаруашылыгы ж^мысыныц непзп багытыныц бipi -  сиыр еш мдшпнщ 
сапасын арттыру жэне сапалы тел алу. вшшшке карай, осы аталган ж^мыстын шаруашылыкта жYзеге 
асырылуы кенiл толтырарлык денгейде емес. Осыган байланысты, мал мамандары кызметiнiн казipгi 
тандагы негiзгi максатынын бipi -  сиыр малынын еш мдш пн арттыру, сонымен катар, онын репродукциялык 
сапасын да жогаргы денгейге кетеру.

Аталмыш гылыми ж^мыстын максаты -  сонгы кезде жанадан шыккан биопрепараттарды колдану аркы­
лы сиыр малы организмшщ корганыс факторларынын белсендiлiгiн арттыра отырып, олардын реподукция- 
лык (тел алу) сапасына эсеpiн зерттеу.

Зерттеуге алынган карала сиырларды уш топка белщк. Сиыр топтарынын азыктануы мен багып-кагу 
жагдайлары бipдей жагдайда етта. Жогарыда баяндагандай, тэжipибенiн максаты -  буаз сиырлар 
оpганизмiнiн корганыс факторлар белсендiлiгiн арттыру, туганнан кейiнгi кезенде эдетте еpбитiн аурулар- 
дын алдын алу жэне малдын кебею сапасынын биоресурстык потенциялын iс жYзiне асыру. Осы максатта 
Чубаш мемлекеттiк ауылшаруашылык академиясы галымдарынын (В.Г.Семенов т.б) жанадан шыгарган 
биопрепараты колданылды. I топтагы тэжipибелiк сиырлардын туу меpзiмiне 60 тэулш калганда 
б^лшыкетше 1:9 аракатынастагы АСД-Ф2 мен элеовит енгiзiлдi, II тэж1рибелж топтагы сиырларга аталган 
препарат тууы меpзiмiнiн алдындагы сонгы декадасында -  10 тэулiк интервалмен 3 рет енпзшда, ал бакылау 
тобындагы сиырларга аталган биологиялык препарат енпзшмед!

Клиникалык жэне физиологиялык зерттеулер нэтижеС бойынша тэж1рибеде пайдаланылган жана 
биопрепараттар тэжipибелiк топтагы сиыр оpганизмiнiн дене температурасы, жYpек согысынын саны, 
сондай-ак, тыныс алу козгалысынын саны керсетшшше кезге тYсеpлiктей эсер тигiзбедi.

Тэж1рибе нэтижесi бойынша аныкталгандай, аталган биопрепараттарды тэж1рибедеп сиыр б^лшыкетше 
енгiзу I жэне II тэж1рибелш топтагы сиырларда, эдетте, сиыр туганнан кейiнгi кезенде ербитш аурудын 
аскынуы кYpт азайды, сондай-ак сиырлар жыныс жолдары мYшелеpiнiн калпына келу меpзiмi айтарлыктай 
кыскарды. Нэтижесiнде, сиырларды б^рынгы жылдардагы кезенмен салыстырганда ертерек ^рыктандыруга 
MYмкiндiк туды.

Тэж1рибе нэтижесiнде жиналган гылыми мэлiмет бойынша аталган жана биопрепараттарды тYpлi 
меpзiмде I жэне II тэж1рибелж топтагы сиырларга колдану туганнан кешнп кезенде жиi кездесетiн акушер- 
лж-гинекологиялык аурудын азаюына Yлкен септiгiн типзетш, сондай-ак, сиырдын тел беру сапасынын 
артатынын кеpсеттi. Сонымен катар, II тэж1рибелш топтагы сиырларга косымша енгiзiлген Prevention 
сериясыньщ препараты жогары тиiмдi керсетк1ш кеpсеттi.

Каннын лейкоциттер формуласынын кеpсеткiшiн талдау -  сиырлардын бакылау жэне тэж1рибелш 
тобындагы сиыр канындагы базофиль санынын езгеру кеpсеткiшi сиырлардын бакылау меpзiмiне, сондай-ак, 
олардын туганга дейiнгi жэне туганнан кейiнгi меpзiмдеpiне карамастан статистикалык шындыкка сай 
келмейдг Туу меpзiмi жакындаган жэне жана туган сиырлар канындагы аталган гранулоциттер керсетш- 
шiнiн езгеpуi тар диапозонда жYpiп, бакылау тобындагы сиырларда 1,2 +0,20%-дан 1,4+0,17%-га дейiн,
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I тэж1рибелж топтагы сиырларда 0,17+0,31%-дан 1,1+0,33%-га дейiн, ал II тэжiрибелiк топтагы сиырларда 
бул кeрсеткiш 0,4+0,40%-дан 1,1+0,10%-га дейiнгi кeрсеткiштi кeрсеттi.

Бакылау, I жэне II тэж1рибелш топтагы сиыр канында эозинофилдер саны буаздыктыц соцгы кезецiнде: 
сиырлардыц туу мерзiмiне 35-30 кYн жэне 5-10 кYндер калган кезецде 5,1+0,12%-дан 1,8+0,08-га дейiн жэне 
5,4+0,24% -дан 6,2+0,24% -га дешн, 5,4+0,22%-дан 6,7+0,60%-га дейiн, ал сиырлардыц тууына 10-5 кYн 
калганда бул кeрсеткiш 4,7+0,12%-ке темендеп, аталмыш керсетшштер 5,2+0,66% жэне 5,9+0,12% тец 
болады. Жаца туган бакылау тобындагы сиырлар канындагы эозинофилдер саны eзгерiссiз калса 
(4,7+0,43%), I тэжiрибелiк топтагы сиыр канындагы эозинофилдер саны кебейген (5,7+0,70%), ал II тэж1ри- 
белж топтагы сиырларда бул кeрсеткiш, керiсiнше, азайды (5,5+0,82%). Дегенмен I жэне II тэж1рибелж 
топтагы сиырлар канындагы эозинофилдер саны -  бакылау тобындагы сиырлар канындагы эозинофилдер 
санына караганда сиырлардыц туу мерзiмiне 35-30 ^ н  калганда 0,3% жэне 0,3%-га, ал 5-10 ^ н  калганда 
0,7% жэне 1,0%, ал туу мерзiмiне 10-5 тэулж калганда бул керсетк1ш 0,5% жэне 1,2%, ал бузау туганнан 
кешнп 3-5 тэулiк iшiнде 1,0% жэне 0,8% керсетп. Айта кету керек, байкалган eзгерiстер статистикалык 
шындыкка сай келмейдi.

Жалпыга белгiлi, жануарлар канындагы эозинофилдер -  стресс'-тестшк фактор болып саналады. Демек, 
сиырлардыц туу мерзiмiне 10-5 тэулш калганда, сондай-ак, туганнан кешнп 3-5 тэулшаралык мерзiм 
iшiндегi сиырлар канында эозинофилдер саныныц азаюы -  сиырлардыц стрестен еткендтнщ  белгiсi. Бул 
жерде айта кеткен жен болар, аталмыш керсетшштердщ тэж1рибелж топтардагы сиырлар канында -  бакылау 
топтарындагы сиырлар канындагы осындай керсетшштерден кеп болуы -  колданылган биопрепараттар сиыр 
организмше азды-кeптi антистрестiк ыкпал еттi деп тужырымдаймыз.

Тэж1рибе аркылы аныкталгандай, бакылау I жэне II тэж1рибелш топтагы сиырлар канында таякша 
ядролы нейтрофилдер саны сиырлардыц туу мерзiмiне жакындаган сайын жYЙелi тYPде азая бердi. Дэлiрек 
айтсак, сиырлардыц туу мерзiмiне 35-30 жэне 10-5 тэулш уакыт калганда I топтагы сиырларда бул керсетк1ш 
4,2+ 0,15%-дан 3,9 + 0,47%-га дейiн, ал II топтагы сиырларда 23,5 +0,46%-дан 2,9+0,08%-га жэне 3,4+0,18%- 
дан 3,0+0,28%-га дейiн тeмендейдi. Бузаулаганнан соц, 3-5 тэулш еткеннен кейiн, бакылау жэне
II тэж1рибелж топтардагы сиырларда аталмыш керсетшш 4,0+ 0,30% жэне 3,1+0,26 % дешн кетершедг Ал,
I тэшрибелш топтагы сиырлар канында бул керсетшш eзгерiссiз калып, 2,9+0,32 % тец болды. Айта кету 
керек, I жэне II тэж1рибелш топтагы сиырлар канында таякша ядролы нейтрофильдер саны темен болды. Бул 
керсетшш бузаулар туатын мерзiмнен 35-30 тэулш бурын 0,7% жэне 0,8%-га, бузаулар туатын мерзiмнен 
15-10 тэулiк бурын 1,6% жэне 1,9%-га, ал 10-5 тэулш бурын 1,0% жэне 0,9%-га, бузаулар туганнан 3-5 тэулiк 
еткеннен кешн 1,1% (Р 0,05) жэне 0,9%-га (Р 0,05) темендейдг

Тэж1рибеге алынган сиырлар каныныц сегменттi ядролы нейтрофильдер динамикасында буаз сиырлар 
туганга дейiнгi жэне туганнан кейiнгi кезецдерде айтарлыктай зацдылыктар байкалмады. Бiрак, айтып еткен 
жен, жануар канындагы нейтрофильдердщ осы аталган тYрi -  сиырлар бузаулаган кезецге дейiн, сиырлардыц
I жэне II тэж1рибелш топтары канында бакылау тобындагы сиырлардыц осындай керсетшштерше караганда 
жогары болды, дэлiрек айтсак, сиырлар бузаулайтын мерзiмнен 30-35 тэулш бурын, I жэне II тэж1рибелш 
сиырлар тобы бойынша 0,4% жэне 1,0 %-га, 5-10 тэулiк бурын 0,1% жэне 0,3%, 10-5 тэулш бурын 1,0% жэне 
0,3% жогары керсетшшт керсетсе, бузаулаганнан 3-5 кун еткеннен кешн аталмыш керсетшш тэж1рибелш 
топтардагы сиырларда, керюшше, 0,6% жэне 0,3%-га дешн тeмендедi (Р 0,05).

Кан нейтрофильдершщ фагоцитоз Yдерiсiн белсендi жогары децгейде iс жYзiне асыратынын назарга 
алганда онда сиырларга енпзшген жаца биопрепараттардыц тэжiрибелiк сиырлар организмдершщ тYрлi ауру 
тудыратын факторларга карсы туру кабiлетiнiц кYшеюiне зор ыкпал ететшш байкаймыз.

Сиыр каны лимфоциттершщ саны бакылау тобындагы сиырларда бузаулардыц туганга жэне туганнан 
кейiнгi мерзiмдерде: 56,9+1,02%-дан 59,1+0,60%-га дейiн eзгерiп отырса, I жэне II тэжiрибелiк сиыр тобы 
канындагы лимфоциттер саны тэшрибе басталганнан бастап, I топта 58,3+0,76%-дан соцына дейiн 
59,2+0,43%-га жэне II топта 58,2+0,53%-дан 59,8+1,08%-га дейiн есп. I жэне II тэжiрибелiк топтагы сиырлар 
канында лимфоциттер саны тэжрибе жYргiзу кезендерiнде бакылау тобындагы сиырлар канындагы 
лимфоциттер санына караганда жогары болганын айткан жен. Дэлiрек айтсак, сиырлар бузаулайтын 
мерзiмнен 35-30 тэулш бурын 0,5% жэне 0,4%-га, 15-10 тэулж бурын 0,6% 0,9%-га, ал бузаулар туганнан 
3-5 ^н н ен  кешн 0,1% жэне 0,7% керсетп (Р 0,05).

ЖYргiзiлген тэж1рибе негiзiнде алынган мэлiметтер бойынша тэж1рибеде колданылган жаца 
биопрепараттар -  сиыр организмшщ иммундык корганыс белсендiлiгiн кYшейтiп, кан тYзу мYшелерiндегi 
лимфоциттердiц тYзiлу белсендiлiгiн арттырды. Prevention сериясыньщ биопрепараты айкын да, тиiмдi 
ыкпал еттi.

Сиыр канындагы моноциттер саны -  I тэж1рибелж топтагы сиырлар канында бакылау тобындагы 
сиырлардыц осындай мэлiметiне караганда жогары болды: сиырлардыц бузаулау мерзiмiнен 35-3 тэулж 
бурын 0,1%, 15 -10 тэулш бурын 0,2% жэне бузаулар туганнан 3-5 кун еткеннен кешн 0,5% (Р 0,05) керсетп.
II тэж1рибелж топтагы сиыр каныныц моноциттер саны бакылау тобыныц осындай керсетшштершен жогары 
болды: сиырлардыц бузаулау мерзiмiнен 35-30 тэулiк бурын 0,3%-га, 15 -10 тэулш бурын 0,3%-га,
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10-5 тэулж бурын 0,4%-га жэне бузау туганнан 3-5 kyh еткеннен кейiн де 0,3%-га жогарылаган. Бiрак 
алынган гылыми мэлiметтер айырмашылыгы статистикага сай келмейдi, ягни пайдаланылган 
биопрепараттар организмнiн иммундык корганысын камтамасыз ететш кан жасушаларыньщ тYзiлуiне толык 
мелшерде ыкпал ете алмайды.

ТYЙiн сездер: сиыр, буаздык, биопрепарат, иммундык корганыс, гематологиялык профиль.
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РЕПРОДУКТИВНЫЕ КАЧЕСТВА КОРОВ ПРИ ПРИМЕНЕНИИ БИОПРЕПАРАТОВ

Аннотация. Воспроизводительные качества и продуктивность коров представляют собой главное звено 
в скотоводстве. Однако эти качества у коров реализуются недостаточно, и перед скотоводством встает задача 
их повышения.

Целью настоящей работы является изучение воспроизводительных качеств коров на фоне активизации 
неспецифических защитных факторов организма биопрепаратами нового поколения.

Условия содержания и кормления коров всех групп были одинаковыми. С целью активизации 
неспецифической резистентности организма стельных коров, профилактики болезней послеродового 
периода и реализации биоресурсного потенциала воспроизводительных качеств черно-пестрого скота 
использовали биопрепарат нового поколения, разработанный учеными ФГБОУ ВО Чувашская ГСХА 
(В.Г. Семенов и др.). В 1-й опытной группе коровам за 60 суток до предполагаемого отела внутримышечно 
вводили АСД-Ф2 с элеовитом в соотношении 1:9, во 2-й опытной группе применялся разработанный 
препарат в дозе 10 мл трехкратно с интервалом 10 суток в последние декады стельности, а в контроле 
указанные препараты животным не инъецировали.

Результаты клинико-физиологических исследований подопытных животных свидетельствуют о том, что 
апробированные нами биопрепараты не оказали влияние на температуру их тела, частоту сердечных 
сокращений и дыхательных движений.

Установлено, что внутримышечное введение биопрепаратов в 1 -й и 2-й опытных группах способство­
вало уменьшению риска возникновения послеродовых осложнений и сокращало сроки восстановления 
половых путей коров, что способствовало более раннему и плодотворному их осеменению.

Анализ полученных данных свидетельствует о том, что применение биопрепаратов в разные сроки в
1-й и 2-й опытных группах снижало возникновение акушерско-гинекологических заболеваний в 
послеродовом периоде, а также повышало воспроизводительные качества коров. При этом лучший эффект 
получен во 2-й опытной группе, где был применен препарат серии Prevention.

Анализ лейкоцитарной формулы показал, что изменение количества базофилов в крови животных 
контрольной и опытных групп независимо от срока наблюдения до и после отела было статистически 
недостоверным. Указанные гранулоциты варьировали в крови глубокостельных и новотельных коров в 
узком диапазоне: в контроле -  с 1,2±0,20 до 1,4±0,17 %, в 1-й опытной группе -  с 0,7±0,31 до 1,1±0,33 % и во
2-й опытной группе -  с 0,4±0,40 до 1,1±0,10 %.

Если количество эозинофилов в крови подопытных коров контрольной, 1-й и 2-й опытных групп 
повышалось в последний период стельности за 35-30 -  15-10 суток до отела с 5,1±0,12 до 5,8±0,08 %, с 
5,4±0,24 до 6,2±0,24 % и с 5,4±0,22 до 6,7±0,60 %, то за 10-5 суток до отела отмечено понижение указанных 
гранулоцитов до 4,7±0,12 %, 5,2±0,66 % и 5,9±0,12 % соответственно. Если у новотельных коров 
контрольной группы количество эозинофилов в крови осталось неизменным (4,7±0,43 %), то в 1-й опытной 
группе -  увеличилось (5,7±0,70 %), а во 2-й, наоборот -  уменьшилось (5,5±0,82 %). Количество эозинофилов 
в крови животных 1-й и 2-й опытных групп было выше по сравнению с контролем за 35-30 суток до отела на
0,3 и 0,3 %, 15-10 суток до отела -  на 0,7 и 1,0 %, 10-5 суток до отела -  на 0,5 и 1,2 % и через 3-5 суток после 
отела -  на 1,0 и 0,8 %, однако эти изменения были статистически недостоверными.

Учитывая, что эозинофилы являются стресс-тестирующим фактором, уменьшение их количества в 
крови за 10-5 суток до отела и на 3 -5 сутки после отела свидетельствует о том, что животные испытывали 
стресс, то есть отел является стресс-фактором. Однако, учитывая, что количество этих форменных элементов
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было больше в крови животных опытных групп, можно предположить, что использованные биопрепараты 
оказывали хотя и незначительное, но антистрессовое действие.

Установлено, что содержание палочкоядерных форм нейтрофилов в крови коров контрольной, 1-й и 2-й 
опытных групп последовательно снижалось к отелу, а именно в период за 35-30 -  10-5 суток до отела с 
4,2±0,15 до 3,9±0,47 %, с 23,5±0,46 до 2,9±0,08 % и с 3,4±0,18 до 3,0±0,28 % соответственно. Через 3-5 суток 
после отела у животных контрольной и 2-й опытной групп данные этого показателя повысились до 4,0±0,30 
и 3,1±0,26 % соответственно, в то время как в 1-й опытной группе остались неизменными -  2,9±0,32 %. 
Следует констатировать тот факт, что содержание палочкоядерных нейтрофилов в крови коров 1 -й и 2-й 
опытных групп было ниже, нежели в контроле: за 35-30 суток до отела -  на 0,7 и 0,8 %, за 15-10 суток до 
отела -  на 1,6 и 1,9 %, за 10-5 суток до отела -  на 1,0 и 0,9 % и на 3-5-е сутки после отела -  на 1,1 (Р<0,05) и
0,9 % (Р<0,05) соответственно.

В динамике сегментоядерных нейтрофилов в крови подопытных коров до и после отела не выявлено 
определенной закономерности. Однако следует отметить, что если количество этих форм нейтрофилов в 
крови животных 1-й и 2-й опытных групп до отела оказалось выше, чем в контроле: за 30-25 суток до отела 
на 0,4 и 1,0 %, за 15-10 суток до отела -  на 0,1 и 0,3 %, за 10-5 суток до отела -  на 1,0 и 0,3 %, то через
3-5 суток после отела, наоборот, ниже -  на 0,6 и 0,3 % (Р>0,05) соответственно.

Учитывая, что нейтрофилы обладают выраженным фагоцитозом, установленные качественные 
изменения в стадиях их развития свидетельствуют об активизации клеточного звена неспецифической 
резистентности организма под воздействием апробированных биопрепаратов.

Установлено, что если содержание лимфоцитов в крови коров контрольной группы варьировало в 
исследуемые сроки до и после отела с 56,9±1,02 до 59,1±0,60 %, то в 1-й и 2-й опытных группах оно 
последовательно повышалось от начала опыта к его концу с 58,3±0,76 до 59,2±0,43 % и с 58,2±0,53 до 
59,8±1,08 %. Причем количество лимфоцитов в крови животных 1-й и 2-й опытных групп за весь период 
исследований было выше, чем в контроле: за 35-30 суток до отела -  на 0,5 и 0,4 %, за 15-10 суток до отела -  
на 1,6 и 1,5 %, за 10-5 суток до отела -  на 0,6 и 0,9 % и через 3-5 суток после отела -  на 0,1 и 0,7 % (Р<0,05) 
соответственно.

Полученные данные позволяют заключить, что использованные биопрепараты активизировали продук­
цию лимфоцитов кроветворными органами. Более выраженный иммуностимулирующий эффект оказывал 
биопрепарат серии Prevention.

Количество моноцитов в крови коров 1 -й опытной группы было выше по сравнению с контрольными 
данными за 35-30 суток до отела -  на 0,1 %, за 15-10 суток до отела -  на 0,2 % и через 3-5 суток после отела -  
на 0,5 % (Р>0,05). Животные 2-й опытной группы также превосходили контрольных сверстниц по уровню 
моноцитов в крови в отдельные сроки исследований: за 35-30 суток до отела -  на 0,3 %, за 15-10 суток до 
отела -  на 0,3 %, за 10-5 суток до отела -  на 0,4 % и через 3-5 суток после отела -  на 0,3 %. Однако 
установленные изменения оказались недостоверными, то есть использованные биопрепараты не повлияли на 
продукцию этих форменных элементов крови.

Ключевые слова: коровы, стельность, биопрепараты, неспецифическая резистентность, 
гематологический профиль.
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